A new resolution that adjusted some articles in Trade union law

A law that keeps the same network of tyranny, unjust and corruption, by only replacing its leadership and key decision makers.

In a surprise to everyone, the president's resolution on Black Thursday included a new law number 97 of 2012, adjusting some articles of the Trade union law number 35 of 1976. It was a decree that has not been publically announced till we were surprised with it published on the issue 47 of the official newspaper/ repeated edition on 24th November.

The cabinet has made its decision in its meeting on Wednesday the 17th of October 2012, approving this law after a series of maneuvers and back and forth continued discussions, in which the same deceiving techniques of Husni Mubarak's regime were used, such as leaking information on adjustments then denying them, or conducting large meetings that show features of civil dialogue then all of a sudden surprising the public with a resolution that has already been approved behind the closed doors, without a say for anyone.

Since that date, demands to stop issuing this law have never stopped, appeals have also been sent to the president asking him not to sign it, due to its reinforcement to distorted union environments that Egypt workers suffered from for ages, and it's a attempts to hijack Egyptian worker's right in a comprehensive reform for union freedoms. But sadly, no one responded nor paid any attention to all those demands.

The new leaders from the (Muslim brotherhood) whom deny workers' rights and rights other social categories in expressing their demands or negotiating their rights, totally agree with the format of a state owned union organization that acts as a tool in dominating the labor movement, oppressing it and preventing its independency. Therefore they are eager to keep it this way; they also consider unions as their enemies, using the same language of hatred that was always used by the officials in Husni Mubarak's falling regime. They rejected pluralism claiming it breaks down the labor movement. And we rejected pluralism that takes away the freedom of workers to establish their unions, and enforced one union organization on them.

The Muslim brotherhood denies the workers right of free choice, or establishing their own unions. They claim that they reject pluralism because it weakens the labor movement. Are union freedoms weakness while firing independent unionists from their jobs and sending them to courts isn't weakness?? Banning workers from their right in strikes, prosecuting them and passing a law that considers them criminals isn't weakness to the labor movement?? They claim aiming their swords to the ex-regime characters in the old General Federation of Egypt's trade unions, while they themselves were the ones who took initiative to ally with them and stop implementing the Cabinet's resolution on 4th August, 2011 that dismantles the federation boards according to court orders. The Muslim brothers have rejected and still

reject the revolution against the corrupted union network. The union brothers want to keep the official union organization in its role as a state owned tool organization. Only replacing its leaders by new ones affiliated to them as a ruling party.

Therefore, they issued law number 97 of 2012 adjusting law 35 of 1976 among the storm of resolution on black Thursday, the adjustment has precisely served their interest, including the retirement of those who reached that age, from the federation and its unions and be replaced by those who come next in the number of votes in the previous elections, and if that was not possible then the higher levels appoint the new members, after a the relevant minister issues a resolution with this content.

And as the majority of the general union councils have been announced and selected by recommendation-with no elections and no votes- therefore the members of union councils will be appointed by the board of the current federation that is controlled by the brotherhood, by using a policy of threats and intimidation during the last year, in agreement and blessing of the minister of labor forces and immigration who happens to be a member of the group and its ruling regime.

And as workers and unionists in hundreds of independent unions continue to be oppressed, and dozens of them lose their jobs everyday just for practicing their legitimate and democratic rights, at the time they are denied from any legal protection with a justification that the new long awaited union freedom protection law has not yet been issued. At the same time collective bargaining among work partners becomes impossible under this prevailing situation, and under the prevailing law number 35 of 1976 that was supposed to be cancelled on the morning the revolution that crippled the ex-regime.

The attempts to get off the hook from granting union freedoms are obvious through issuing law number 97 of 2012, adjusting the old unfair law that Mubarak promised the ILO general assembly to cancel in the last year of his rule. And all of a sudden it was activated on that black Thursday.

Egyptian workers after the revolution succeeded in gaining some of their union freedoms stated in the Ministerial declaration on the 12th of March 2011. But practicing union rights kept facing serious challenges on the ground and was often violated by the incredible alliance of "The general federation of Trade Unions" and the government administrations together with a number of businessmen and private companies.

If the Egyptian authorities after the revolution failed to properly recognize the Egyptian labor movement or sense its fair demands, and couldn't take a position different than Mubarak, then it has jumped to its last round that showed it won't be able to set its foundations unless its empties the ground from this most active and most important public movement which received the majority of stabs on Thursday the 22nd of November.

The arrows of black Thursday were aimed on Egyptian workers and their rights, and not on the exregime individuals. The revolution protection law considers labor strikes as crimes. It equalizes between striking workers and the revolution enemies, and takes harsh actions against them. Who is the revolution for, then?? Is it for the businessmen and Hisham Qindil's government which is preparing a new reform to investment law, to re- conciliate with them.

The workers of Egypt have struggled for years and decades to gain their rights and union freedoms. They fought courageously and paid for that bad, with blood, jail and oppression. Martyrs from the workers of Iron and steel factory lost their lives in 1989 and in Kafr Al Dawwar in 1994, then in Al Mahalla Al Kubra in 2008.

The absence of social justice was the reason the revolution broke on the 25th of January, it was its slogan and essential demand, Millions of Egyptians called for it, but it's still so far from reality, and it has been ignored and neglected since the revolution.

The terrible situation that our community went through is something un deniable, it was so unbalanced that our people including workers, unemployed and other strugglers could not take that kind of life for another day, they blasted with fury in January 2011. And in spite that everyone never stopped verbally stressing on the rights of those oppressed to get their rights, after being denied for ages. The political scene starts and key officials after the revolution never stopped their promises to restore those rights. But the actual direction of the government's policy is going in a different direction which is far from social justice, which would never be achieved without granting the right of all public categories to express their interests and negotiate their demands, nor without owning the necessary organized tools to conduct collective bargaining. And on the top of those categories are genuine trade unions.

What is the revolution? And who is it being protected from? What is there left from this revolution for workers after the resolutions of black Thursday? After their strikes are considered crimes and swords of exceptional procedures and stand by jail for six months were aimed against them. And finally adjusting the old trade union law just to replace the men of a regime with the men of another regime, without granting union rights and freedoms.

As soon as the new authorities were in position, they started oppressing workers and harshly attacking the independent union leaders. Just in four months they fired a number of Egyptian workers from their jobs, that number has never been reached before. Members of whole union councils were fired from work. We are back again to having workers sent to courts after each strike, after even Mubarak's regime has stopped doing that. Charging striking workers according to article 124 of disciplinary law, the article that has been frozen by the Egyptian legal system in one of its most beautiful initiatives, 25 years ago.

The new Egyptian government finds strikes and labor actions as a threat to its sovereignty, as if it has no clue on hardship and cruelty in worker's lives, never the less the majority of Egyptians. It calls them to be patient without providing any plans or road maps, in fact not even giving a clue on its favor to the need of social justice.

The revolution demands that called for excluding the figures of the ex-regime, are vanishing with time in an inappropriate way. Achieving those demands could never happen without recognition to the rights of workers and other social categories in expressing their interests and enjoying their freedoms. Also improving their negotiation status to gain their rights. But unfortunately their revolution that reached to its optimum in reviling itself on Thursday showed that its not the revolution of workers. And not even the revolution of Egyptian people.

Instead of dismantling the establishments and organizations of the ex-regime because of their corruption and despotism, they are kept with just changing their leaderships and key decision makers. Instead of removing all the legal, security and administrative restrictions and obstacles that were enforced by the ex-regime against democratic freedoms and rights, especially the right of protest demonstrations and sit inns, the new authority took the opposite direction. We are back in less than 5 months to "Democracy with tusks".

Their excuse that the General Federation of Egypt worker's cycle has expired is not a reasnoble justification to issue the adjustments on the current trade union law, it doesn't make any sense that it considers this as a problem while it doesn't care about the mass dismissals of workers from their jobs. Especially that the issuance of the trade union freedoms law should have resolved this problem permanently, and organized the status of all union organizations.

Any observer to what is happening on the ground can see that it's a plan to clip the nails of the independent trade union movement, and gradually illuminate it to restore domination the union freedoms again. The attempt of forming administrative committees affiliated to the general federation at the independent union's sites is in progress, taking advantage of the power and authority of administration. At the time that the minister of labor forces and immigration continued dividing unions and considered some of them as vocational illegitimate unions.

The center of Trade Unions and Services together with The Egyptian Democratic Labor Congress demand an immediate stop to all legal attacks on Egyptian's labor movement rights and freedoms, and to cancel the so-called revolution protection law, they demand immediate issuance of a union freedoms law.

The excuse that the president can't practice hi legislative authority yet is no longer acceptable, after he has widely used it on Thursday the 22nd of November.

As we stress on the essential right of Egyptian workers to freely form their own unions, we declare that all formations and structures of the General Federation of Egypt's Workers before and after the law 97 of 2012 was issued are illegitimate, we demand re-constructing the general federation, its regulations and its departments, in compliance with the union freedoms and principals. We reject the manipulation of a junta (whether from the old or new regimes) to represent the Egyptian workers and talk on their behalf, and to miss-use their funds and assets at the time that those workers struggle bad from life hardship and lost rights.

We call all workers of Egypt who are members of the general unions of the General Federation of Egypt's trade Unions, or those whom are forced to pay membership dues, and even those whom their independent unions were previously denied to be separated from the federation, and were actually forced members in it, to fight for their rights that the federation has taken away by force.

All general councils and units affiliated to the federation are legally illegitimate, and it wouldn't be legitimate by those law adjustments. Accordingly, all workers have a full right to act in what decisions should be made in this regard. There is no way that those council members (out of all other workers) may take any decisions or legal actions on their behalf.

Law number 97 of 2012 actually emphasizes the illegitimacy of the General Federation's councils, before and after it was issued, it reviles the depth of the crises that surrounds the official state owned union establishment, which is untreatable. Also shows the crises of the law that the general federation was established upon, that law needs to be cancelled. It also shows the crises of the falling structures that are un-repairable. And finally the crises of legitimacy which even the elected councils didn't have. How about the appointed councils, now?

Attempts to keep this distorted union system will never achieve success; we will not back up from our demands in changing this whole system, not only its characters. We will always demand the right of Egyptian workers to form their own unions, control their funds and reform all wrong union situations.

We will rise against all attempts to re-produce the federation's councils and unions, with all their policies that wasted workers' rights for long decades.

And the workers of Egypt will definitely gain all their lost rights.



EDLC

معمد

Center for Trade Union & Workers' Services

دار الخدمات النقابية والعمالية

Egyptian Democratic Labour Congress

مؤتمر عمال مصر الديمقراطي

قرار بقانون لتعديل بعض أحكام قانون النقابات العمالية قانون الإبقاء على منظومة الاستبداد والقهر والفساد.... فقط مع استبدال قياداتها والمسيطرين عليها

فى غفلة من الجميع.. تضمنت قرارات الخميس الأسود قرار رئيس الجمهورية بالقانون رقم 97 لسنة 2012 بتعديل بعض أحكام قانون النقابات العمالية رقم 35 لسنة 1976 وهو القرار الذى لم يتم الإعلان عنه حتى فوجئنا بنشره فى العدد 47 مكرر من الجريدة الرسمية الصادر فى 24 نوفمبر الماضى.

وكان مجلس الوزراء المصرى قد اتخذ قراره – في جلسته المنعقدة يوم الأربعاء الموافق 17 أكتوبر 2012 - بالموافقة على هذا القانون بعد سلسلة من المناورات والمداورات التي لم تنقطع لتمريره استخدمت فيها كافة الأليات التي اعتاد على استخدامها نظام مبارك المتداعي من تسريب التعديلات وإنكارها، وعقد لقاءات موسعة توحى بإدارة حوار مجتمعي، ثم مفاجأة الجميع بقرار تم اتخاذه سلفاً في الدهاليز الخلفية، دون مشاركة أحد.

ومنذ ذلك التاريخ لم تنقطع المطالبات بالتوقف عن إصدار القانون، والمناشدات لرئيس الجمهورية بعدم التوقيع عليه، لما ينطوى عليه ذلك من تكريس الأوضاع النقابية الشائهة التي عانى منها العمال المصريون عقوداً طويلة، والتفاف على الاستحقاق الذي طال انتظاره بإقرار الحريات النقابية الكاملة غير المنقوصة لهؤلاء العمال. غير أن أذناً ما لم تستمع أو تلتقط هذه المطالبات.

إن رجال الحزب الحاكم الجديد (الإخوان المسلمين) الذين ينكرون حقوق العمال والفئات الاجتماعية الأخرى في التعبير عن مطالبها وممارسة نفوذها، وتطوير موقعها التفاوضي من أجل الحصول على حقوقها.. يتوافقون تماماً مع منظومة المؤسسة النقابية الرسمية مؤسسة من مؤسسات الدولة وأداة لهيمنتها على الحركة العمالية وقهرها واستلاب حركتها المستقلة. وهم لذلك حريصون أشد الحرص على الإبقاء عليها، وهم أيضاً يناصبون الحريات النقابية العداء مستخدمين في ذلك ذات الخطاب الذي دأب على استخدامه رجالات المؤسسة النقابية الرسمية قبل تداعى حكم مبارك.. رفض التعددية الذي يساوى مصادرة حرية العمال في تكوين نقاباتهم ويكرههم، ويفرض عليهم مؤسسة نقابية و احدة.

الإخوان المسلمون ينكرون على العمال حقهم في الاختيار، في تكوين نقاباتهم بإرادتهم.. يز عمون رفضهم التعددية حرصاً على وحدة الحركة النقابية وخوفاً من إضعافها.. الحريات النقابية إضعاف بينما فصل النقابيين المستقلين وإحالتهم إلى النيابات لا يضعف الحركة النقابية.. سلب العمال حقهم في الإضراب، وتقديمهم للمحاكمة لممارسته، وإعداد قانون لتجريمه لا يضعف الحركة النقابية.. يز عمون توجيه حرابهم إلى فلول النظام القديم في الاتحاد العام لنقابات عمال مصر بينما كانوا هم من بادروا إلى التحالف معهم لإيقاف تنفيذ قرار مجلس الوزراء الصادر في 1/8/4 201 بحل مجالس إدارات الاتحاد تنفيذ اللاحكام القضائية.. الإخوان المسلمون رفضوا وما زالوا يرفضون الثورة على المنظومة النقابية الشائنة.. الإخوان المسلمون يريدون الإبقاء على المؤسسة النقابية الرسمية- ودورها كإحدى مؤسسات النظام وأدواته- فقط مع استبدال قياداتها بقيادات جديدة تنتمي إليهم.. مع استبدال الحزب الذي تتبعه.. وإن ظل في جميع الأحوال "الحزب الحاكم".

لهذا.. يصدر القرار بقانون رقم 97 لسنة 2012 تعديل القانون رقم 35 لسنة 1976 ضمن "غزوة" قرارات الخميس الأسود.. التعديل الذي تم تفصيله- على المقاس- فيما يتضمنه من خروج جميع من بلغوا سن التقاعد من مجالس إدارات الاتحاد والنقابات التابعة له على أن يحل محلهم من يليهم في الأصوات- في الانتخابات السابقة- فإذا لم يكن ذلك متاحاً تولى المستوى الأعلى تعيين هؤلاء الأعضاء الجدد- على أن يصدر بذلك قراراً من الوزير المختص-.

Egypt, 88 Al Kasr Al Einy St., First Floor, Apartment No. (7), Downtown, Cairo

E-mail: edlc.labourcongress@gmail.com Te

Tel: + (202) 27962564

E-mail: ctuws.ctuws@gmail.com

Tel: + (20) 25593932 - 25593929

ولما كانت غالبية مجالس النقابات العامة بل والكثير جداً من مجالس اللجان النقابية قد تم إعلان فوزها بالتزكية- لا انتخابات ولا أصوات- فإن أعضاء مجالس النقابات سيتم اختيارهم من قبل مجلس إدارة الاتحاد الحالى الذى استطاع الإخوان المسلمون تطويعه مستخدمين في ذلك سياسة القضم والهضم خلال العام الماضي بالاتفاق مع وزير القوى العاملة والهجرة- عضو الجماعة والحزب الحاكم-.

هكذا.. بينما يتعرض العمال والنقابيين في مئات النقابات المستقلة للتنكيل.. بينما يفقد العشرات عملهم ومورد رزقهم الوحيد لممارستهم حقوقهم الديمقراطية المشروعة، بينما تُحجب الحماية القانونية عن هؤلاء على سند من القول بعدم صدور قانون الحريات النقابية الجديد المنتظر.. بينما تتعثر إمكانيات المفاوضة الجماعية بين أطراف العمل في ظل الأوضاع النقابية المقلوبة.. في ظل استمرار القانون رقم 35 لسنة 1976 سيء السمعة الذي كان يفترض إلغاؤه صبيحة الثورة على منظومة الحكم السابقة.. تتكشف للعيان محاولات التنصل من استحقاق الحريات النقابية على وقع إصدار القانون رقم 97 لسنة 2012. بتعديل القانون القائم الجائر - الذي كان نظام مبارك قد تعهد بإلغائه أمام الجمعية العمومية لمنظمة العمل الدولية خلال العام الأخير من حكمه.. فإذا به يستعيد الحياة في ذلك الخميس الذي سجله تاريخ بلادنا ضمن أكثر صفحاته سواداً.

لقد استطاع العمال المصريون- في أعقاب الثورة- انتزاع بعض من حرياتهم النقابية التي صدر بها الإعلان الوزاري في الثاني عشر من مارس 2011 .. غير أن ممارسة الحريات النقابية ظلت - تواجه - على الأرض- صعوبات بالغة، وتتعرض لانتهاكات فظة من قبل المنظومة الجهنمية لتحالف مؤسسة "الاتحاد العام لنقابات العمال"، والإدارات الحكومية- مع عدد من رجال الأعمال والشركات الخاصة..

وإذا كانت السلطات المصرية فيما أعقب الثورة لم تستطع أن تقرأ الحركة العمالية المصرية أو تتعرف ملامحها، ومطالبها العادلة، ولم تسع إلى تجاوز موقف نظام مبارك منها.. بل أنها قد انزلقت إلى اتخاذ موقف متعال مما أُطلق عليه "الحركات الفئوية".. فإن السلطة الجديدة قد سارت إلى آخر الشوط، حتى بدت وكأنها لا تستطيع إرساء دعائمها بغير إخلاء الساحة من هذه الحركة الشعبية الأنشط والأهم التى نالها الجانب الأكبر من طعنات الخميس 22 نوفمبر.

العمال المصريون- وليس فلول النظام- هم من توجهت إليهم وإلى حقوقهم نصال قرارات الخميس الأسود. قانون حماية الثورة يجرم الإضرابات العمالية. يساوى بين العمال المضربين وبين أعداء الثورة في اتخاذ الإجراءات الاستثنائية القمعية في حقهم. لمن كانت الثورة إذن. لرجال الأعمال أو حكومة هشام قنديل التي تعد قانوناً لتعديل قانون الاستثمار من أجل التصالح معهم.

لقد ناضل العمال المصريون عبر سنواتٍ وعقود من أجل انتزاع حقوقهم وحرياتهم النقابية.. ناضلوا ببسالة ودفعوا الثمن سجناً وتشريداً ودماءً.. سقط شهداء العمال في الحديد والصلب عام 1989،وفي كفر الدوار عام 1994، ثم في المحلة الكبري عام 2008..

إن العدالة الاجتماعية التي كان غيابها دافعاً رئيسياً لثورة 25 يناير ومطلباً أساسياً لها تبدى في شعارها الأول .. ودعا الملايين إلى الالتحاق بصفوفها .. لم تزل دون التحقق بعيدة المنال .. بل أنها ظلت دائماً منذ قيام الثورة وحتى الأن محلاً للتجاهل والنكران.

ورغم أن أحداً لا يمكنه ولا يسعه أن ينكر الحال التي كان قد آل إليها مجتمعنا من انعدام التوازن على نحو كان قد بات معه أبناء شعبنا من العمال والكادحين والعاطلين غير قادرين على احتمال الحياة يوماً آخر قبل أن تنفجر ينابيع غضبهم في يناير 2011. ورغم أن الجميع لم يكف عن الإقرار اللفظى بحق هؤلاء المقهورين في اقتضاء حقوقهم التي طال إهدارها.. وأن متصدري المشهد السياسي ومسيري الأمور على اختلافهم منذ الثورة لم يتوقفوا عن التعهد بأخذ هذه الحقوق في الاعتبار .. إلا أن سياسات السلطة المصرية الجديدة تتخذ مساراً مختلفاً وتفترق افتراقاً حاداً عن مقتضيات العدالة الاجتماعية التي لا يمكن لها أن تتحقق دون تمكين الأطراف الاجتماعية من التعبير عن مصالحها والتفاوض بشأنها.. ودون امتلاك الأدوات التنظيمية اللازمة لإجراء المفاوضة الاجتماعية.. وفي مقدمتها النقابات المستقلة الحقيقية.

ما هى الثورة التى تتم حمايتها. لمن؟. ومن من؟. ماذا بقى من الثورة للعمال بعد قرارات الخميس المشهود. بعد تجريم إضراباتهم وإشهار سيف الإجراءات الاستثنائية والحبس الاحتياطى- ستة أشهر- فى وجههم، ثم تعديل قانون النظام القديم للنقابات فقط لإحلال رجال نظام برجال نظام دون إقرار الحريات والحقوق النقابية.

إن السلطات الجديدة لم تكد تعتلى مقاعدها حتى شرعت فى قهر العمال المصريين، والتنكيل بقياداتهم النقابية المستقلة.. فى شهور أربعة تم فصل عدد غير مسبوق من العمال المصريين، مجالس نقابية كاملة تم فصل أعضائها من العمل، عدنا إلى إحالة العمال إلى النيابات العامة لدى كل إضراب بعد أن كان نظام مبارك نفسه قد كف عنها.. إلى محاكمة العمال المضربين عن العمل بموجب المادة 124 من قانون العقوبات التى كان القضاء المصرى- فى واحدة من تجلياته الرائعة- قد قضى بنسخها منذ ربع قرن من الزمان.

الحكومة المصرية الجديدة التى لا ترى فى الإضرابات والحركات العمالية الاحتجاجية سوى حركة مناوئة لها.. وكأنها لا تعرف شيئاً عن شظف العيش وقسوة الحياة التى يعيشها العمال وغالبية المصريين.. تطالبهم بالانتظار دون أن تعلن من جانبها عن أية خطة أو خارطة طريق.. بل دون أن تبدى أية بادرة تشى بانحيازها لمقتضيات العدالة الاجتماعية.

إن مطالب الثورة التى جعلت تتآكل يوماً بعد يوم حتى تم اختصارها - على نحو مُخل للغاية - فى استبعاد رجالات النظام القديم لا تتحقق بغير إقرار حقوق العمال والفنات الاجتماعية الأخرى فى التعبير عن مطالبها وممارسة نفوذها .. وتطوير موقعها التفاوضي من أجل الحصول على حقوقها.. غير أن ثورتهم التى بلغت ذروتها يوم الخميس الماضى ليست ثورة المعمال المصريين.. ليست ثورة الشعب المصرى.

.. بدلاً من تفكيك مؤسسات النظام القديم باعتبارها أركان منظومة الاستبداد والقهر والفساد.. يتم الإبقاء عليها.. على فلسفة بنائها وطرائق عملها.. فقط مع استبدال قياداتها والمسيطرين عليها.. بدلاً من إزالة القيود القانونية والإدارية والأمنية التي فرضها النظام السابق على الحقوق والحريات الديمقراطية وعلى الأخص حقوق التظاهر والاعتصام والتظاهر سارت السلطة الجديدة في الاتجاه المعاكس.. حتى عدنا قبل أقل من خمسة أشهر إلى "الديمقراطية ذات الأنياب".

إن التعلل بمشكلة انتهاء دورة الاتحاد العام لنقابات عمال مصر لا ينهض مبرراً بحال لإصدار تعديل قانون النقابات العمالية الحالى.. فمن غير المستساغ إطلاقاً أن تحفل السلطات بمشكلة الدورة النقابية بينما لا تستوقفها حالات الفصل الجماعى التى يتعرض لها العمال والتى لا يمكن السكوت عليها.. فضلاً عن أن إصدار قانون الحريات النقابية كان من شأنه حل هذه المشكلة نهائياً بما يتضمنه من توفيق أوضاع المنظمات النقابية جميعها..

إن المتابع لما يجرى على الأرض يمكنه أن يتعرف خطة تقليم أظافر الحركة النقابية المستقلة لإخلاء الساحة منها تدريجياً حتى تتسنى إعادة السيطرة، ومصادرة الحريات النقابية مجدداً.. إن محاولات تكوين لجان إدارية تابعة للاتحاد العام في مواقع النقابات المستقلة لا تتوقف حيث تستخدم فيها صلاحيات الإدارة وسطوتها.. بينما شرع وزير القوى العاملة والهجرة في تقسيم النقابات واعتبار البعض منها نقابات مهنية غير شرعية.

إن دار الخدمات النقابية والعمالية ومؤتمر عمال مصر الديمقراطي إذ يطالبان بوقف الاعتداء القانوني على حقوق وحريات الحركة العمالية المصرية، وإلغاء ما يسمى قانون حماية الثورة يطالبان بالإصدار الفوري لقانون الحريات النقابية حيث لم يعد ممكناً التعلل بالحرص على عدم استخدام الرئيس لسلطاته التشريعية بعد استخدامها واسع النطاق يوم الخميس 22 نوفمبر.

إننا إذ نؤكد على حق العمال المصريين الأصيل في تكوين نقاباتهم بحرية، نؤكد على بطلان جميع تشكيلات وهيئات الاتحاد العام لنقابات عمال مصر قبل وبعد التعديل الصادر بالقرار بقانون رقم 97 لسنة 2012، ونطالب مجدداً بإعادة هيكلة الاتحاد العام لنقابات عمال مصر ولوائحه وهيئاته بما يمتثل ويتواءم مع مبادئ الحريات النقابية. ونرفض احتكار طغمة حاكمة أياً ما كانت سابقة أو لاحقة تمثيل العمال المصريين والتحدث نيابة عنهم والتصرف في أموالهم وممتلكاتهم يعاني هؤلاء العمال شظف العيش وضياع الحقوق.

إننا ندعو عمال مصر جميعاً ممن يندر جون في عضوية النقابات التابعة للاتحاد العام لنقابات عمال مصر، أو ممن كان يتم خصم اشتراكاتهم جبراً وقسراً.. بل وأيضاً هؤلاء الذين حرموا قبلاً من تكوين نقاباتهم المستقلة خارجه باعتبار هم أعضاء-مفتر ضين بالقوة- أن يدافعوا عن حقوقهم المسلوبة في هذا الاتحاد..

إن جميع مجالس النقابات والهيئات التابعة للاتحاد القائمة الباطلة بموجب أحكام القضاء- والمنحلة بقوة الأمر المقضى- إذ تفتقد لشرعيتها ابتداءً لا يمكن لها أن تكتسبها بموجب تعديلات القانون.. وبناءً عليه.. من حق العمال جميعاً أن يقرروا ما ينبغى اتخاذه من قرارات في شأنها.. فلا مجال لاتخاذ أعضاء هذه المجالس- دون غيرهم من العمال- أية قرارات أو تصرفات قانونية.

إن القرار بقانون رقم 97 لسنة 2012 إنما يؤكد في واقع الحال عدم شرعية مجالس الاتحاد العام لنقابات عمال مصر قبل وبعد إصداره، يكشف عمق الأزمة التي تحيط بوضع المؤسسة النقابية الرسمية التي لا سبيل إلى علاجها.. أزمة القانون- واجب الإلغاء- الذي قامت عليه.. أزمة الهياكل المتداعية التي لا سبيل إلى ترميمها..

أزمة الشرعية التي كانت المجالس المزعوم انتخابها تفتقد إليها.. فما بالنا بالمجالس المعينة!!

لن تفلح محاولات الإبقاء على المنظومة النقابية الشائهة، ومؤسسة الحكم النقابية، ولن نتراجع عن مطالبتنا بتغيير هذه المنظومة وليس رجالاتها فقط. سنطالب مجدداً ودوماً بحق العمال المصريين في نقاباتهم.. في السيطرة على أموالهم.. في تغيير كافة الأوضاع النقابية المقلوبة، والمتعطنة، وسنقف في مواجهة كل محاولة لإعادة إنتاج مجالس الاتحاد ونقاباته بنظمها وسياساتها التي أضاعت حقوق العمال عقوداً طويلة. وسيحصل عمال مصر على حقوقهم الضائعة جميعها.